
Stanovska organizacija JJJU 
Vabila 

= JUU — SRESKO DRUŠTVO MARI
BOR-LEVI BREG bo zborovalo v soboto, 
dne 6. aprila t. 1., ob pol 10. uri dop. v šoli 
v Krčevini po običajnem dnevnem redu, na 
katerem se tokrat brez odloga vrši anketni 
razgovor »Za in proti kmetijskemu pouku kot 
posebnemu učnemu predmetu na ljudski šoli«. 
Pred zborovanjem ob 8. uri je odborova seja, 
ob pol 9. uri sestanek odsekov, in sicer: ob
mejnošoLskega, Učiteljskega pokreta in odse
ka učiteljic. Odbor. 

= JUU — SRES. DRUŠTVO KAMNIK 
bo zborovalo v soboto, 6. aprila 1940., ob 
9. uri v šolskem poslopju v Domžalah. Dnev
ni red: 1. Poročilo društvenih funkcionarjev. 
2. Razgovor o šolskih vprašanjih. 3. Predava
nje okr. šol. nadz. g. C. Drekonje: »Bistvo 
sodobnega šolskega gibanja«. 4. Slučajnosti. 
— Uprava pričakuje z ozirom na aktualno 
predavanje polnoštevilno udeležbo članstva 
ter tudi neorganiziranih tovarišic in tovarišev. 

= JUU — SRESKO DRUŠTVO KRANJ 
bo zborovalo v soboto, 6. aprila 1940., ob pol 
9. uri v Kranju v risalnici dekl. ljudske šole 
s sledečim dnevnim redom: 1. Situacijsko po
ročilo, ki ga poda sekcijski predsednik tov. 
Kumelj Metod. 2. Tajniško in blagajniško po
ročilo. 3. Predavanje g. ing. Dolenca Franja, 
inšpektorja pri Gasil, zajednici: »Zaščita pro
ti plinskim napadom«. 4. Predlogi in nasveti. 
— V srezu je še precej neorganiziranega uči
teljstva, ki ga iskreno vabimo k vstopu v 
stanovsko organizacijo. Radi zanimivega 
dnevnega reda pričakujemo polnoštevilne 
udeležbe — Odbor. 

= JUU — SRESKO DRUŠTVO NOVO 
MESTO bo zborovalo dne 6. aprila t. l./ob 
9. uri na ljudski šoli v Novem mestu. Poleg 
običajnega dnevnega reda je na sporedu za
nimivo in zelo aktualno predavanje tovariša 
Miloša Ledineka: Sodobno šolsko delo. Za
radi važnosti tega predavanja je udeležba za 
vse člane obvezna. — Tov. pripravniki, prine
site izpolnjene anketne pole s seboj. 

Odbor. 
= JUU — ZA SREZ ČRNOMELJ bo 

zborovalo v soboto, 6. aprila 1940., ob 12,30 
uri v Črnomlju, kamor vabi prav vse članstvo. 
Na dnevnem redu bodo važna poročila in re
ferati. — G. nadzornik bo imel pedagoško 
predavanje, tov. tajnik pa predavanje o »voj
nih strupih«, kar je danes zelo aktualno! — 
Članarina! Odbor prosi dolžnike, da poravna
jo zaostalo članarino, da more društvo iz
polniti svoje obveze! — Na svidenje v Čr
nomlju! — Odbor. 

Poročila 
+ JUU — SRESKO DRUŠTVO LJUB

LJANA  MESTO je zborovalo v sredo, 28. 
februarja 1940., dopoldne, z običajnim dnev
nim redom in predavanjem prof. R. Kobilice: 
»Vzgojni pomen otrokovega okolja na ljub
ljanskih ljudskih šolah«. Navzočih 128 članov. 

Ob pol 9. uri je ugotovil predsednik 
sklepčnost, pozdravil navzoče, imenoma tov. 
nadzornika Fr. Ločniškarja, predavatelja in 
vse na novo pristopivše člane, zlasti gdč. Ve
ro Polakovo, ki ji čestita, da je bila po dveh 
letih službovanja v Celju zopet premeščena 
na svoje prejšnje službeno mesto na tukajš
njo pomožno šolo. 

Sledilo je predavanje, ki je z debato vred 
trajalo nad dve in pol ure. Predavatelj je raz
delil svoja izvajanja v tri poglavja: šolsko, 
domače in etičnomoralno okolje otroka. 

V prvem poglavju je omenil ljubljanska 
šolska poslopja, učilnice, šolsko opremo, učila 
in samoučila, dnevna zavetišča, šolske vrtove 
in igrišča, šolske prireditve, poučne izlete in 
ekskurzije, in kaj lahko pričakuje ljudstvo 
od šole. 

V drugem poglavju je povedel navzoče v 
razna stanovanja ljubljanske šolske mladine 
ter navedel vse stvarne, osebne in kulturne 
ovire, ki prav usodno ovirajo ves otrokov 
razvoj in še posebej vse njegovo obrazovanje. 

V tretjem poglavju je ugotovil pomanjk
ljivosti dnevnih zavetišč, pomanjkanje vzgoj
nega zavoda in mladinskih javnih ustanov, 
pomanjkljivosti domače in javne pomoči, do
bre in zle posledice javnega mišljenja o šoli, 
društveno, politično in gospodarsko udejstvo
vanje šole, kolikor more posredno vplivati na 
etičnomoralno okolje. 

Predavanju je sledila živahna razprava, 
med katero je bil sprejet predlog, da naj vse 
ljubljanske ljudske šole zberejo podatke o 
vzgojnih zahtevah težko vzgojljivih otrok, 
na podlagi katerih bo mogoče predložiti mest
nemu poglavarstvu prošnjo za zgradbo vzgoj
nega zavoda, ki ga Ljubljana nujno potrebuje. 
Internat v prehodnem otroškem zavetišču v 
»cukrarni« je le začasen in samo nadomestek 
omenjenega zavoda. 

Zanimivo predavanje je bilo sprejeto z 
navdušenim odobravanjem. Ko je dodal pre
davatelj še posebna pojasnila, se mu je pred
sednik zahvalil za njegova izčrpna izvajanja. 

Sledilo je obširno situacijsko poročilo, 
med katerim je tov. predsednik pojasnjeval 
vse važnejše organizačne zadeve, zlasti pa 
predloge za finančni zakon in akcijo za zvi
šanje prejemkov. Poročilo je bilo sprejeto z 
odobravanjem. 

Tov. Hreščak je podal izčrpno poročilo o 
knjigi Kristine Vrhovčeve »Fran Milčinski — 
Vzgojnik«. Njegova izvajanja so bila toplo 
priporočilo omenjene knjige, katere vsebina 
je sledeča: 

A. Vzgojnikova duševna struktura. 
B. Življenjsko delo Frana Milčinskega. 

I. Oris socialno vzgojnega dela: 
1. Mladinski sodnik. 
2. Pedagoško socialni pisatelj. 
3. Narodno vzgojni pisatelj. 

II. Mladinski pisatelj. 
III. Pisatelj — humorist. 

C. Fran Milčinski — Vzgojnik. 
Ko je še podala tov. Čučkova pregledno 

pojasnilo o vprašalnih polah, ki jih je poslal 
vsem šolam Učiteljski pokret, je predsednik 
zaključil lepo uspelo zborovanje. 
Vek. Mlekuž, preds. Jos. Mihelič, tajnik. 

+ JUU — SRESKO DRUŠTVO ŠKOFJA 
LOKA je imelo svoje tretje zborovanje v 
soboto, 9. marca t. L, na deški ljudski šoli 
v Škof j i Loki. 

Navzočih je bilo 41 članov. 
Tov. predsednik je po običajni otvoritvi 

pozdravil vse navzoče, ugotovil, da pristopa
jo tovariši skoro do zadnjega v društvo, ter 
prečital poslovilno pismo tov. J. Mraka. 

V toplem govoru se je spominjal pokoj
nega Ljube Davidoviea, velikega prijatelja 
učiteljstva in prosvete. 

Tov. ga. Andreja Grumova je predavala: 
»Žena in državljanska vzgoja«. Njenemu le
pemu in vzpodbudnemu izvajanju so z zani
manjem sledili vsi navzoči. 

Nato je tajnica podala vsebino važnejših 
dopisov. 

Z ozirom na vprašanje reorganizacije 
učiteljske organizacije, se je na predlog tov. 



Korenčana soglasno sklenilo, naj se s to po
čaka, dokler državno stanje ni urejeno. 

Tov. predsednik je poročal o delu in na
menu Učiteljske Samopomoči, podal situacij
sko poročilo, kakor tudi o akciji držav, na
meščencev za zvišanje plač. 

Soglasno je bil sprejet predlog tov. Ko
renčana, da se naše društvo solidalizira z 
delom, ki ga vodi akcija za zvišanje plač. 

Dne 12. maja prirede učenci šol škofje
loškega okraja skupen koncert v Škofji Loki. 

Določi se, da bo prihodnje zborovanje 
dne 5. maja. 
Debeljak V., preds. Pipanova J., tajnica. 

+ JUU — SRESKO UČITELJSKO DRU
ŠTVO KOZJE je zborovalo dne 9. marca t. 1. 
v ljudski šoli v Kozjem. Navzočih 60 %. 

Po otvoritvi je tov. predsednik posebej 
pozdravil Ljubica Matka, ki je bil po službeni 
potrebi premeščen iz sončne Belokrajine v 
Dobje, z željo, da bi z nezmanjšano silo na
daljeval svoje delo v dobrobit stanu in šole. 
Premeščenima Bohinc Rozaliji in Kertu Jožetu 
pa zelo veliko uspeha na novih službenih me
stih. 

V situacijskem poročilu je najprej obrav
naval položaj, ki je nastal po likvidacijski 
skupščini v Zagrebu in zopetni oživitvi SHUD 
ter pozdravil izjavo bivšega predsednika sek
cije v Zagrebu tov. Mariniča, v kateri je po
udaril, da bo treba najti platformo, na osnovi 
katere bomo kot enak z enakimi reševali na
ša skupna pedagoška, šolska in načelna vpra
šanja, da tako pred narodom in pred svetom 
pokažemo, da smo bratje, tovariši in pripad
niki enega stanu. Izvoljen je bil poseben od
bor, ki naj razmišlja o obliki naše bodoče or
ganizacije in pripravi tozadevne predloge za 
prihodnje zborovanje. 

V nadaljnjem poročilu je predsednik 
obravnaval vsa važnejša organizačna in šol
ska vprašanja. Z ozirom na vedno pogostejše 
in tendenciozne napade na naš stan, našo or
ganizacijo in naše delo, poziva zbor sekcijsko 
vodstvo, da najde primerno pot, da paralizira 
vse te izpade na naš stan. 

Zaradi premestitve dosedanjega društve
nega tajnika tov. Kerta prevzame tajniške po
sle tov. Mihevc Jože iz Polja. Tovarišica bla
gajničarka da poročilo o stanju blagajne in 
informira vsakega posameznika o zaostali čla
narini. Pozivajo se šol. upravitelji, naj takoj 
prvega v mesecu nakažejo članarino za vse 
člane na šoli. 

Ker delovni odbor ni bil v stanju obde
lati obširnega gradiva o stanju in položaju tu
kajšnje mladine za to zborovanje, kakor je 
bilo predvideno, je tov. Mencej prikazal me
todo za poznavanje in razumevanje duševne
ga stanja mladine. Teoretičnemu uvodu o opa
zovanju in raziskavanju je sledila praktična 
demonstracija na konkretnem primeru. 

Prihodnje zborovnje bo 13. aprila t. L, na 
katerem bo poročilo na osnovi zbranega ma
teriala. Želeti je, da bi bila udeležba števil
nejša. 
Mencej H., preds. Mihevc Joža, tajnik. 

+ JUU — SRESKO DRUŠTVO RA
DOVLJICA je zborovalo dne 9. marca t. 1. 
na Jesenicah. Navzočih je bilo 63 članov. 

Tovariš predsednik je pozdravil navzoče 
člane, zastopnika oblasti, posebno toplo pa 
predavatelja tov. Viktorja Pirnata, nakar je 
podal vsebino važnejših dopisov. 

Tovariš Viktor Pirnat je v svojem preda
vanju: »Finska« podal najprej zemljepisni po
ložaj te dežele tisočerih jezer, dotaknil se je 
zgodovinskega razvoja države Finske in nje
nega naroda, orisal šege in navade tega male
ga, a pridnega naroda ter končno dopolnil 
svoje predavanje s skioptičnimi slikami. To
variš predavatelj je že star znanec našega 
društva. S svojo krepko, jasno besedo je 
ustvaril v poslušalcih jasno sliko naroda, ki 
ravno v teh dneh bije obupen boj za svoj 
obstanek. Predavatelj je žel za svoja lepa iz
vajanja pri članstvu toplo zahvalo. Želja je, 
da bi ga še večkrat culi na naših društvenih 
zborovanjih. 

Tovariš Serajnik je podal kratko situacij
sko poročilo in pojasnila na stavljena vpra
šanja. 

Prihodnje zborovanje bo celodnevno dne 
15. aprila t. 1. na Bledu. Dopoldne bo zboro
vanje in po možnosti predavanje o našem na
rodnem ornamentu, popoldne mladinska 
predstava »Kristalna časa«, delo dveh naših 
tovarišev. Soglasen sklep je bil, da se tega 
zborovanja udeležimo polnoštevilno, ker so 
zveze z vlaki ugodne. 

Tovariš Knez je predlagal, naj da društvo 
pobudo za skupno zborovanje sreskih učitelj
skih društev Radovljica, Kranj in Škof j a Lo
ka in to ob priliki našega zborovanja na 
Bledu. 
Bulovec Alojzij, preds. Rutar Ludvik, ta j . 

+ JUU — SRESKO DRUŠTVO KO
ČEVJE je zborovalo 9. marca 1940. ob navzo
čnosti 36 članov ali 40,4 %>. 

Zborovanje je otvoril tov. predsednik in 
pozdravil navzoče, imenovana predavatelja 
tov. ,nadz. E. Vranca, tov. nadz. A. Finka, no
vega člana tov. Janeza Šolmajerja. 

O učnih načrtih in učiteljevem razred
nem delu je predaval tov. nadz. E. Vrane. 

Prikazal je šolo kot ustanovo, ki je odraz so
dobnih stremljenj ter podal glavne smernice 
pri sestavljanju novega učnega načrta, ki bi 
bil urejen v skladu s pedološkimi zahtevami. 
Tov. predavatelj je očrtal idealno razredno 
delo v dobrih krajevnih razmerah ter ga po
nazoril z načrti in delovniki iz šole v Studen
cih pri Mariboru. Z ozirom na nižjeorgani
zirane šole je podal svoje mnenje o težkočah, 
ki so zlasti v kočevskem srezu izredne. Z me
todičnimi napotki v smeri strnjenega pouka 
je zelo ustregel razrednikom posameznih sta
rostnih stopenj. 

Uspelo predavanje so zborovalci z odo
bravanjem vzeli na znanje. Tov. predsednik 
se je tov. predavatelju iskreno zahvalil za na
svete in pobude z željo, da bi predavanje ro
dilo čim več uspeha v naših šolah. 

Tov. predsednik je podal situacijsko sli
ko naše organizacije. V zvezi z reorganizacijo 
učiteljske organizacije je zbor sprejel mnenje 
upravnega odbora sekcije. 

Več članov je v anketnih polah in na zbo
rovanju izjavilo, da bi hospitirali na ogledni 
bežigrajski šoli. Zato si je zbor osvojil pred
log, da bo prihodnje zborovanje meseca aprila 
v Ljubljani združeno s hospitacijo na beži
grajski šoli. — Konec maja ali % začetku 
junija se bo članstvo odzvalo vabilu tov. Tra
tarja iz Borovca in si ogledalo delo na eno
razrednici v narodnostno mešanem kraju. 
Zborovanje bo združeno z izletom na Krem
po (narcise). 

V upravni odbor društva je bil kooptiran 
tov. Šuster VI. kot zastopnik učiteljev pri
pravnikov. 
Trobiš, preds. Čok A., tajnica. 

+ JUU — SRESKO DRUŠTVO LJUB
LJANA OKOLICA  ZAH. DEL je imela 
svoje peto zborovanje 16. marca v Trgovskem 
domu. Prisotnih je bilo 75 članov. 

Tov. predsednik je po pozdravu prečital 
situacijsko poročilo, tajnica pa o položaju, ki 
je nastal v JUU po odcepitvi hrvaškega uči
teljstva. 

Tov., Marijan Pavčič iz Trbovelj nam je 
predaval o vplivu okolja na našega otroka. "V 
preliavanjuTiam je dat^smernice in naznačil 
pot kako spoznamo vplive, ki oblikujejo otro
kovo duševnost in kako moremo po teh spo
znanjih in dognanjih iz otroka ustvariti pra
vega človeka, upoštevajoč vse prilike, ki vpli
vajo na njegov razvoj. Vse, kar je z otrokom 
v zvezi, vse, s čimer se on ukvarja, in vse kar 
ima kakršen koli kontakt z njim, tudi njegovo 
telo ima vpliv na njegovo duševno nastro
jenje in rast. Naloga vsakega učitelja je po
iskati vse steze in stezice, ki peljejo v no
tranjost otroka — predvsem pa to pri svo
jem delu upoštevati. 

Za naš srez nam je orisal natančne go
spodarske, zdravstvene in socialne prilike — 
ki v veliki meri vplivajo na otroka. Imel je 
to skicirano in nam je skico po predavanju 
poklonil — iskrena mu hvala! 

To raziskovanje in proučevanje otroka je 
pri nas začel Pokret. Vsak učitelj, ki noče 
biti samo uradnik, mora pri svojem delu v 
šoli upoštevati vse vplive na otroka. Delo za
hteva mnogo truda in časa. Na nekaterih šo
lah to že delajo. Tako nam je tov. Tavčar 
poročal in pokazal kako delajo to v Borovnici. 

Prihodnje zborovanje bo meseca aprila. 
S. Vrhovec, preds. N. Župančičeva, ta j . 

f JUU — SRESKO DRUŠTVO LJUB
LJANA OKOLICA  VZH. DEL je zboro
valo v soboto, 9. marca 1940., pri Slonu v Ljub
ljani. Zborovanju je prisostvovalo 51 članov 
in članic. 

Zborovanje je otvorila predsednica tov. 
Završanova, ki je pozdravila navzoče zboro
valce. Posebej je pozdravila tov. Rant Marijo, 
ki se je zopet vrnila v naš srez, iz katerega je 
bila premeščena po službeni potrebi. Po služ
beni potrebi je premeščen tov. Cerut iz Za
loga. Na njegovo mesto je prišla tov. Wind
schnurer Angela. Iz društva je izstopila tov. 
Porenta Marija iz Sv. Jakoba ob Savi. 

Sledilo je izčrpno poročilo tov. predsed
nice, v katerem je pojasnila članstvu naše sta
lišče do položaja v učit. organizaciji, ki je 
nastal po ustanovitvi Saveza hrvatskih uči
teljskih društev. Danes, ko obstojata v državi 
dve samostojni in teritorialno ločeni učit. or
ganizaciji, je nujno in neodložljivo, da se pri
stopi k osnovanju učiteljskega stanovskega 
foruma, ki bi lahko predstavljal celokupno 
učiteljstvo Jugoslavije. 

Že med poročilom predsednice je tov. Lu
lik predlagal, da člani našega društva sprej
mejo v celoti mnenje in stališče upravnega 
odbora JUU, sekcije za dravsko banovino. 
Predlog je bil soglasno sprejet. 

Nadalje je predsednica obrazložila član
stvu, kakšne predloge je stavilo JUU finanč
nemu odboru. V glavnem so to predlogi, na 
katerih organizacija stalno dela, priključeno 
je bilo še nekaj novih, aktualnih predlogov. 

Organizacija vodi neprekinjeno akcijo za 
zvišanje prejemkov državnim uradnikom, ki 
spričo naraščajoče draginje že ne morejo več 
kriti najosnovnejših življenjskih potreb. Sek
cija, kakor tudi naše društvo sta odposlali 
spomenico in brzojavke na vsa odločujoča 
mesta in prejela od njih zagotovilo, da se bo 
našim upravičenim zahtevam čimprej ugo
dilo. Sledilo je poročilo o napredovanjih in o 

primanjkljaju učiteljskih moči za Slovenijo, 
kakor tudi pojasnilo, kako bi se poslednjemu 
odpomoglo z raznimi ukrepi. Nadalje omeni 
predsednica stališče JUU do nadzorniške or
ganizacije. Poročilo predsednice je bilo so
glasno sprejeto. 

Poročilu predsednice je sledilo poročilo 
tajnice, ki je prečitala vse važnejše dopise, 
ostale pa na kratko omenila. 

Po tajniškem poročilu je predaval dr. 
Vlado Schmit o »Psihotehniki in poklicnem 
svetovanju«. Predavatelj je uvodoma pojasnil 
razvoj človekovega dela, ki je šele po franco
ski revoluciji zadobilo svojo pravo vrednost. 
Nato je podal razvoj poklicnih svetovalnic v 
posameznih državah. Navedel je primere za 
Češkoslovaško, Nemčijo in Švico. Današnja 
doba je dosegla s pomočjo tehn. razvoja nad 
40.000 različnih poklicev. Poklicne svetovalni
ce poizkušajo s pomočjo psihotehnike, po
klicne medicine ter z dognanji narodne eko
nomije in sociologije ugotoviti, za kateri po
klic je posameznik sposoben. Njih delo je 
ogromnega pomena, ne le za poedinca, za ka
terega velja izrek: zgrešen poklic — zgrešeno 
življenje, temveč za ves narod in njegov go
spodarski dvig. 

Predsednica se je g. predavatelju zahva
lila za zanimivo predavanje, ki ima zlasti za 
vzgojitelje izredno važen pomen. 

Prihodnje zborovanje bo v mesecu aprilu. 
Završanova, preds. Št. Podbevšek, taj. 

+ JUU — SRESKO DRUŠTVO DOL. 
LENDAVA je zborovalo dne 16. marca t. 1. 
v Črenšovcih. Po otvoritvi je predsednik po
zdravil novo vstopivše članice: Skulj Helo iz 
Kapce in Jordan Silvo ter Fradel Marijo iz 
Črenšovcev. Od zadnjega zborovanja se je 
naše društvo povečalo za 6 članov. 

Predsednik je prečital situacijsko poro
čilo, kjer članstvo posebno odobrava priza
devanje naše organizacije za zvišanje pre
jemkov. Razvila se je živahna debata, kjer 
so vsi odločno povedali, da je sedanje stanje 
nevzdržno. Plače so komaj za najnujnejše 
življenjske potrebščine, a odreči se moramo 
vsakemu poklicnemu razvoju in napredku. 
Gg. predsedniku in podpredsedniku kraljev
ske vlade in g. ministru financ v Beogradu 
smo poslali resolucijo, kjer smo zahtevali 
takojšnje zvišanje plač. 

S predlogi sekcije za reorganizacijo JUU 
se strinjamo. 

Sredi aprila bomo šli hospitirat na beži
grajsko poizkusno šolo, za kar vlada veliko 
zanimanje. Dobili bomo tridnevni dopust. 
Ekskurzije se bo lahko udeležil vsak učitelj 
v našem srezu. 

Po šolah bomo organizirali filmske pred
stave z aparatom in filmi »Šole narodnega 
zdravja« v Zagrebu. 

Tov. Humar je podal o svojem referatu 
ekscerpt Freudovega »Uvoda v psihoanalizo«. 
S svojim predavanjem nas je zainteresiral za 
to znanstveno panogo, ki bi jo morali učitelji 
čim globlje poznati. 

Nato pa nam je tov. Humar podal kratek 
pregled računskega dela v šoli, kot si ga za
mišlja on. Razvila se je živahna debata, kjer 
so sodelovali skoraj vsi navzoči. Tov. Gumi
lar nam je povedal, kaj je videl ob času sve
tovne vojne v koloniji velikega misleca Rabin 
Dranata Taghore v Indiji, kjer je bilo ureje
no najmodernejše šolstvo od osnovne do vi
soke šole. Tam sta bila pri računskem pouku 

v ljudski šoli najvažnejša samodejavnostni in 
življenjski princip. 

Aprila gremo na zborovanje v Mursko 
Soboto, maja v Ljutomer, junija pa bomo 
zborovali doma. 

Opravičile so se tri članice, nekaj tovari
šev je na orožnih vajah, drugi so izostali mol
če. Danes vsak čuti, da je stanovska organi
zacija najvarnejše zaledje. Zato skrbimo, da 
bo naša zaščita čim močnejša. Udeležba in 
aktivno sodelovanje na zborovanjih je prvi 
korak k temu. Zato — ne izostajajmo! 
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